
13 فرهنگ و هنر

رویدادها
یک بازخواست سینمایی پس از 30 سال

چرا جمشید هاشم پور را 
ممنوع الکار کردید؟

گ�روه فرهنگ و هن�ر: گفت وگوی جمش��ید 
هاش��م پور، ستاره س��ینمای ایران در دهه های 
60 و 70 ب��ا یک��ی از روزنامه ه��ای صب��ح و 
حاشیه های اخیر س��ینمای ایران پرسش های 
ت��ازه ای را درباره حال و روز س��ینمای ایران در 
دوران مدیریت بهشتی ایجاد کرد. هاشم پور که 
قهرمان پرطرفدار آن روزها بود در گفت وگوی 
اخیر به بیان خاطرات��ی از آن دوران می پردازد؛ 
دورانی که طرفداران س��ینمای جشنواره ای  و 
روشنفکری این روزها، با عنوان ایامی باشکوه از 
آن یاد می کنند. جمشید هاشم پور در بخشی از 
مصاحبه اخیرش گفته است: »آقایان ارشاد فکر 
می کردند خودم عمدا می گویم در فیلم ها س��ر 
مرا بتراشید تا بیشتر به چشم بیایم. این ضرورت 
فیلمنامه و شخصیت بود که چنین شمایلی را 
می طلبید. برای همین تیپ و سرتراشیده، چند 
سال مرا ممنوع الکار کردند«.  قابل تامل آنکه، 
اگر کمی به عقب بازگردیم و گفته های حسین 
فرحبخ��ش را درب��اره اتفاق��ات آن روزها مرور 
کنیم به نکات تلخی از دوران مدیریت بهشتی 
می رس��یم. آنجا که تهیه کننده پرکار سینمای 
دهه 60 عنوان کرد: »آقایان بهشتی و انوار وقتی 
دیدند هاش��م پور به قول معروف گل کرده و در 
میان مردم به محبوبیت بسیار زیادی رسیده، او 
را با یک تهم��ت اخلاقی که هیچگاه هم ثابت 
نش��د، ممنوع الکار کردند. این اتفاق باعث شد 
عبدالله علیخانی برای اعتراض به ارش��اد برود 
و آنجا بود که فیض الله عرب س��رخی در حضور 
آقای انوار و بهش��تی به این تهیه کننده سینما 
ش��لاق زد«.  این گفته ها و نوع برخورد با یک 
هنرمند مردمی تناقضی آشکار با مدعیان اندیشه 
دارد که همیشه و همچنان در قالب گفتارهایی 
فریبنده در پی نقد سینمای مردمی هستند. از 
سویی اگر آن اتفاق رخ داده در 30 سال پیش را 
در کنار درخواست شلاق زدن به منتقدی چون 
فراستی به دلیل بیان دیدگاه هایش قرار دهیم 
به ترکیب جالب تری هم خواهیم رس��ید و این 
پرسش اساسی را از مسؤولان دیروز که سال ها 
در بدنه سینمای به اصطلاح روشنفکری حضور 
داشتند مطرح می کند که آیا با چنین رفتارهای 

»گاز انبری« به دنبال سینمایی آرمانی بودند؟!

آتیلا پسیانی لباس سپاه پوشید
فیلمب��رداری س��ریال ۴۲ قس��متی »آرام 
می گیری��م« ب��ه کارگردانی روح الله س��هرابی، 
اوای��ل اردیبهش��ت در ته��ران آغ��از ش��د و 
داری��وش فرهن��گ نی��ز ب��رای ایف��ای یکی از 
نقش های اصل��ی به این مجموعه اضافه ش��د. 
همچنی��ن تصاوی��ری از آتیلا پس��یانی، بازیگر 
 س��ریال با پوش��ش لباس س��پاه منتش��ر شد. 
ب��ه گ��زارش تس��نیم، در ادامه تولید س��ریال 
۴۲ قس��متی  »آرام می گیریم« ب��ه کارگردانی 
روح الله س��هرابی و تهیه کنندگی فرهاد گلی که 
فیلمبرداری آن از اوایل اردیبهشت ماه در تهران 
آغاز ش��د، داریوش فرهنگ نیز برای ایفای یکی 
از نقش های اصلی به این سریال پیوست. »آرام 
می گیریم« محصول مش��ترک شبکه ۲ سیما و 
انجمن سینمای انقلاب و دفاع مقدس است که 
در ۴۲ قسمت ۴5 دقیقه ای برای پخش در نیمه 

دوم سال 1395 از این شبکه تولید می شود.

سخنگوی ارشاد خطاب به فرهادی
فیلم هایی مبتنی بر فرهنگ ایرانی بساز

حسین نوش آبادی، سخنگوی وزارت ارشاد در 
تازه ترین گفت وگوی خود، سعی کرده در ارتباط با 
سخنان هفته قبلش و مواضع وزارت ارشاد نسبت 
به فیلم »فروش��نده« اصغر فرهادی توضیحات 
بیش��تری را ارائه کند. نوش آبادی در گفت وگو با 
»تماش��اگران امروز« درباره فیلم جدید فرهادی 
گف��ت: ما هم تبریک گفتیم، ابراز خش��نودی و 
خوشحالی هم کردیم ولی طبیعی است این فیلم 
برای اکران مراحل قانونی را طی کند. من درباره 
فروشنده سیر طبیعی کار را گفتم چون این فیلم 
هنوز در داخل کش��ور اکران نشده ممکن است 
برای دریافت مجوز اصلاحاتی به آن وارد ش��ود. 
نوش آبادی در ادامه نقد ظریفی هم به اندیشه های 
فیلمس��ازی اصغر فرهادی داشت و گفت: اولا به 
آقای فرهادی خسته نباشید و خداقوت می گویم، 
چون یک فیل��م ایرانی را با مجوز تولید کردند و 
در یک جشنواره بین المللی ارائه دادند. به ایشان 
تبریک می گویم اما اگر قرار باشد با ایشان صحبت 
کنم می گویم یک فیلمساز موفق مثل شما باید 
بتواند فیلم هایی بسازد که حاوی پیام های عالی تر 
و ن��کات مثبت و دربرگیرن��ده فرهنگ و تمدن 

ایرانی- اسلامی باشد. 

واکنش علیرام نورایی نسبت به 
وقاحت هنجارشکن های دینی

علیرام نورایی گفت: ش��خصاً نس��بت به 
هرگون��ه توهین به فرد، ش��خص ی��ا گروه و 
تفکری انتق��اد دارم به همین دلیل کمپینی 
 راه  انداختم با عن��وان »لطفاً توهین نکنید«. 
به گزارش فارس، علیرام نورایی، بازیگر سینما و 
تلویزیون درباره بی احترامی و هتک حرمت به 
اعتقادات مردم ایران طی چند روز اخیر توسط 
برخ��ی عوامل ضدانق��لاب، همچنین فضای 
ترویج یافته ای که افراد به بهانه روشنفکری به 
خود اجازه هرگونه توهین به مقدسات دیگران 
را می دهند، گفت: بگذارید ابتدای صحبتم را 
اینطور شروع کنم؛ شخصاً نسبت به هرگونه 
توهین به فرد، شخص یا گروه و تفکری انتقاد 
دارم به همی��ن دلیل کمپینی راه انداختم با 
عن��وان »لطفاً توهین نکنی��د«.  او همچنین 
درباره اینکه به نظر می رسد این افراد با اهانت 
به مذه��ب و اعتقادات م��ردم می خواهند به 
نوعی قبح شکنی کنند،  گفت: اصلاً این فردی 
ک��ه این توهی��ن را انجام داده، کیس��ت؟! از 
کجا آمده که حالا به فکر قبح ش��کنی افتاده 
است؟ بنده اصلاً او را نمی شناسم. واقعاً زمانی 
که تصاویر این ش��خص را دیدم برایم سوال 
پیش آمد که این خانم چه کسی است که به 
خودش اجازه داده چنین رفتاری با اعتقادات 
م��ردم کند که در نهایت چنی��ن بازتابی هم 
بگیرد و حالا در فضای مجازی مرتباً درباره او،  
کارش و رفتار توهین آمیزش صحبت شود. به 
نظرم حرف زدن درباره این افراد تنها موجب 
بیش��تر دیده شدن آنها می ش��ود. افرادی که 
به مذهب توهین می کنند در حد و اندازه ای 

نیستند که بخواهیم به آنها بپردازیم.

اکران فیلم »هنگامه« برای 
خانواده های شهدای مدافع حرم

در ادامه اکران های عمومی آثار جش��نواره 
عمار، فیل��م »هنگامه« به عن��وان اولین اثر 
داس��تانی درب��اره مدافعان ح��رم، با حضور 
خانواده های ش��هدای مدافع حرم، مسؤولان، 
عوامل فیلم و اقشار مختلف مردم در شهرک 
اکباتان تهران به نمای��ش درآمد.  به گزارش 
نس��یم آنلاین، منص��وره بهش��تی از عوامل 
اکران کننده فیلم گفت: امروز زمان این رسیده 
اس��ت که ما به دنبال خیمه ه��ای بی مرد و 
همسرانی باشیم که از س��ر سفره های عقد، 
به می��دان جهاد و ش��هادت می روند و فیلم 
»هنگامه« همانند دهه 60 بخوبی توانسته با 
همه محدودیت هایی که وجود داش��ت، این 
مس��اله و دل کندن از تعلق��ات را بیان کند.  
بهش��تی درباره انگیزه خودش از اکران فیلم 
هنگامه اظهار داشت: هنوز در عرصه سینما، 
بسیاری از حرف های انقلاب گفته نشده است 
به همین دلیل جهت کمک و ایجاد پشتوانه  
مالی و معن��وی برای ادامه اکران و س��اخت 
چنین فیلم هایی که به مسائل انقلاب توجه 
می کنند، اقدام کردیم. وی با بیان اینکه قصد 
داش��تیم تا پش��توانه مردمی و معنوی برای 
عوامل فیلم ایجاد کنیم، اظهار داشت: در این 
مراس��م، با حضور خانواده های شهدای مدافع 
حرم و توسط مادر ش��هید شیردل که هنوز 
پیکرش برنگشته اس��ت، با اهدای هدایایی از 
امیر داس��ارگر، کارگردان فیلم و امین ایمانی 

بازیگر نقش اول فیلم تقدیر شد.

شاعر شعری که لاریجانی را خنداند:
این شعر را برای گروه سنی 

کودکان سرودم

محمود پوروهاب، شاعر کودک و نوجوان با 
اشاره به شعری از او که روز گذشته در صحن 
مجلس شورای اسلامی توسط سکینه الماسی، 
نماینده دیر، کنگان، جم و عسلویه خوانده شد 
و با خنده رئیس مجلس مواجه شد، گفت: من 
خودم ندیدم ولی دوستان به من اطلاع دادند 
که این شعر در مجلس از سوی یک نماینده 

خانم قرائت شده است. 
ب��ه گزارش ف��ارس، وی گفت: این ش��عر 
که در کتاب های درس��ی چاپ ش��ده با شعر 
اولی��ه اش تفاوت زیادی دارد. این ش��عر را در 
ابتدا برای نوجوانان س��روده بودم ولی بعدها 
برای چاپ در کتاب درس��ی از من خواستند 
آن را به زبان کودکان تغییر بدهم و سبک تر 
شود.  ۲ روز پیش در مجلس شورای اسلامی 
پس از اینکه سکینه الماسی این شعر با مطلع 
»به نام خداوند رنگین کمان/ خداوند بخشنده 
مهربان« را در ابتدای س��خنانش قرائت کرد 
با خنده عل��ی لاریجانی، رئیس مجلس دهم 
شورای اسلامی مواجه شد و این مساله از نگاه 

رسانه ها مخفی نماند.

رضا کریم�ی: بعضی وقت ها بعض��ی چیزها آنقدر 
بی منطق و لوس اس��ت که حتی رغبت نمی کنی 
درباره اش ح��رف بزنی اما یکباره می بینی لش��کر 
خبرن��گاران هم طیف و مورد خطاب مانی حقیقی 
کاری می کنند که همه گمان می کنند همان مورد 
لوس بی منطق، عجیب ترین اتفاق عالم است. مثل 
همین ب��ازی که جماعتی درب��اره برنامه هفت راه 
انداخته اند و هر روز دست به دامان یک بهانه و ایراد 
می شوند. ماجراهایی که جماعتی برای دوره جدید 
برنامه هفت ساخته اند و همینطور ادامه دارد از جمله 
همین حکایت هاست. اصلا یکباره چه اتفاقی می افتد 
که نقد یک فیلم در برنامه تلویزیونی که ساعت یک 
نیمه شب روی آنتن می رود، می شود مشکل اصلی 
سینمای مملکت و کار به جایی می رسد که حضرات 
قانون نخوانده مدعی آزادی هنر و هنرمند و فضای 
باز هنری هم از سر اجبار بروند سراغ کتاب قانون و 
سرکتاب باز کنند و برای منتقد برنامه تجویز شلاق 
کنند. شوخی از این لوس تر نمی شود اما این شوخی 
ل��وس فقط صورت ماجراس��ت. اص��ل قضیه چیز 
دیگری است. اصل ماجرا چیست؟ ماجرا از این قرار 
است که برنامه هفت بعد از ۲ دوره نه چندان موفق 
و تبدیل ش��دن به یک برنامه خنثی و بی مخاطب 
و سراسر تعارف، به واسطه خوش ذوقی تیم سازنده 
متعهدش و با هدایت و سکانداری بهروز افخمی)که 
تاکنون 5 سیمرغ در جشنواره فجر گرفته است( و 
با کمک چند نفر از اهالی خبره و پیشکسوت سینما 
از جمله مسعود فراستی و رسول صدرعاملی تبدیل 

ش��د به یک برنامه اثرگذار و موفق. گروه برنامه ساز 
هفت گروهی اس��ت که روی مواضعش ایس��تاده  و 
اهل معامله نیست. گزارش هایی که در دوره جدید 
برنامه »هفت« درباره سینمای جشنواره ای، نداشتن 
قهرمان و سیاهنمایی و... پخش شده نشان می دهد 
این گروه نه اهل تعارف است و نه قصد دارد از برنامه 
برای خودش پله ترقی بسازد. شاید همین ها هم بود 
که باعث شد جماعت شبه روشنفکر عصبانی شوند 
و احساس خطر کنند. وقتی هم که احساس خطر 
کردند، در مرحله اول س��اخت برنامه هایی مخالف 
روی��ه برنامه هفت آغاز ش��د. برنامه های��ی با نگاه 
شبه روشنفکری یا دست کم با جانبداری زیرپوستی 
از جماعت شبه روش��نفکر سینمایی. اما هیچکدام 

از برنامه هایش��ان چه در فضای مج��ازی و چه در 
رسانه های تصویری و شنیداری و مکتوب نتوانست 
میان مردم جا باز کند. همه آنها صرفا با به به و چه چه 
همان طیف روبه رو می شدند و همچنان بی خاصیت 
و خنثی بودند و شامل مجموعه ای از تعارفات لوس 
و البته نان قرض دادن برای کس��ب فلان منصب و 

مسؤولیت بهمان جشنواره و...
طبیعتا بعد از شکس��ت در این مرحله، تخریب 
غیرعلن��ی در دستورکارش��ان قرار گرف��ت. با هر 
واس��طه ای ت��لاش کردند مدی��ران را مجاب کنند 
برنام��ه هفت را از این گ��روه موفق بگیرند. این بود 
که شایعه پشت ش��ایعه، خبر پشت خبر و پرونده 
پشت پرونده ساختند تا شاید آنها را از میدان بیرون 

کنند و دوباره شبه روش��نفکرها روی صندلی هفت 
که حالا داغ و پربیننده شده بود تکیه بزنند اما این 
کار هم عقیم ماند. حالا فقط در تیردان این جماعت 
یک تی��ر مانده بود. تیری که البته باب میل ش��ان 
نبود و رها کردن آن می توانست نقاب از چهره شان 
بردارد و رسوایشان کند اما چاره ای برایشان نمانده 
بود. حالا آنها باید ش��روع می کردند به تنگ کردن 
فضای رسانه ای برای برنامه سازان هفت. همه دست 
به کار شدند. یکی حرف های افخمی را بهانه کرد و 
بنا گذاشت به تحریک احساسات مخاطبان و... آن 
دیگری که پیش تر اعتقاد داشت هنگام نمایش هفت 
همه خوابند، مدعی شد این برنامه برای فرزندانش 
بدآموزی دارد و... خلاصه خیلی ها که خودش��ان را 
برای جلوس بر کرسی افخمی آماده کرده بودند، به 
این برنامه تاختند.  دس��ت آخر هم به واسطه یکی 
از بحث های منتقد برنامه که با استناد به فرمایشات 
آیت الله جوادی آملی گفته شده بود بنا گذاشتند به 
تخریب به واسطه قانون. این تیر آخری حالا پرتاب 
ش��ده است. حالا مدعیان آزادی هنر دست به ماده 
و قانون ش��ده اند. حالا در ی��ک بیانیه لوس مدعی 
شده اند یک منتقد باید به واسطه نقدش به یک فیلم 
شلاق بخورد؛ تلاشی لوس و بی نمک که به واسطه 
هم طیف ه��ای 50کیلو آلبالو صورت جدی به خود 
گرفته است. حالا باید ایستاد و دید آیا تلویزیون هم 
گزاره جماعت دست به شلاق را جدی خواهد گرفت 
ی��ا اینکه پای هفت و افخمی- که پای حرف هایش 

ایستاده است- خواهد ایستاد!

چرا هفت و افخمی را دوست ندارند؟

شوخی لوس مخالفان هفت و »اصل ماجرا«
سینما

وطن امروز  شماره 1896  سه شنبه 11 خرداد 1395

آیی��ن رونمای��ی از کتاب ه��ای 
»سیاس��ت گذاری رس��انه ای« و 
»از س��رمایه شهرتی تا شهرت رس��انه ای« نوشته 
طاهر روشندل و سیدمهدی ش��ریفی برگزار شد. 
به گفته اس��تادان حاضر در این نشست، غیرعلمی 
اداره ش��دن رس��انه ها و نبود نیروی متخصص در 
آن عمده ترین مش��کلات مدیریت رسانه در ایران 
اس��ت. به گزارش »وطن ام��روز« آیین رونمایی از 
کتاب های »سیاست گذاری رسانه ای« و »از سرمایه 
شهرتی تا شهرت رسانه ای« نوشته طاهر روشندل 
و سیدمهدی شریفی روز یکشنبه در فرهنگسرای 
رسانه برگزار شد. عقیلی، رئیس دانشکده ارتباطات 
و مطالعات رسانه دانش��گاه آزاد اسلامی در ابتدای 
این مراس��م ب��ا بیان اینکه جای ای��ن دو کتاب در 
ادبیات رسانه در دهه گذشته خالی بوده گفت: دکتر 
روشندل در کتاب »سیاس��ت  گذاری رسانه ای« به 
مباحثی پرداخته که گویای نیازهای رسانه هاست و 
عنوان این کتاب یکی از درس های دوره کارشناسی 
ارشد و دکترای رشته مدیریت رسانه است. یکی از 
ثمره های کار دانشگاه تولید علم است و با توجه به 
اینکه تولید علم در حوزه انسانی و اجتماعی یکی از 
دشوارترین کارهاست و اغلب نیز کمتر مورد توجه 
قرار گرفته، تولید آثاری از جمله سیاس��ت گذاری 
رس��انه ای می توان��د ب��ه این مهم کم��ک کند. به 
گفته این اس��تاد ارتباطات، کتاب »سیاست  گذاری 
رس��انه ای« از 130 منبع لاتین بهره برده و س��عی 
شده آخرین مباحث مرتبط به این حوزه به صورت 
علمی و مس��تدل بیان ش��ود، در واقع این یکی از 
نخستین آثار تولیدش��ده در این حوزه است و کار 
دکتر روشندل در تشخیص نیاز دانشجویان مدیریت 

ارتباطات و رسانه بسیار اهمیت دارد. 
 اولین کتاب مدون در مدیریت رسانه ■

پروفس��ور دادگران در ادامه این مراس��م ضمن 
انتقاد از عدم مدیریت صحیح در صداوسیما گفت: 

یکی از مش��کلات موجود در ایران این است که در 
مدیریت رس��انه بیگانگی از کار وجود دارد. رسانه، 
کارنام��ه روزب��ه روز دارد و بای��د نیازهای اطلاعاتی 
مخاطبانش را در لحظه تامین کند به همین دلیل 
مدیریت رسانه کار بسیار دشواری است و نمی توان 
آن را به صورت فامیلی اداره کرد در حالی که پس از 
انقلاب اسلامی همواره این موضوع یکی از مشکلات 
اصلی ما بوده است.  این استاد ارتباطات با بیان اینکه 
دکتر روشندل عمل و نظر را با یکدیگر دارد، عنوان 
کرد: او توانسته نظریه را با عمل ترکیب کند و اولین 
کتابی که بعد از استقرار جمهوری اسلامی به صورت 
مدون در مدیریت رسانه تولید شده توسط وی بوده 
است. انتشار این کتاب فرصت خوبی است تا همه 
م��ا آن را بخوانیم و نقد کنیم و دید اقتصادی را در 
جامعه توس��عه دهیم. وی در پایان گفت: به جای 
بازگشت نیروهای بسیار مسن به مدیریت صداوسیما 
باید از این همه فارغ التحصیل آکادمیک این رشته 

استفاده شود.
سیاست های رسانه را »مردم« مشخص می کنند ■

س��لطانی فر، مدیرگروه ارتباطات دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد علوم تحقیقات در بخش دیگری از این 

مراسم با بیان اینکه شهرت برای رسانه یک تجارت 
است و اعتبار به همراه می آورد، گفت: شهرت از 3 
جنبه با رسانه قابل بررسی است؛ نخست آدم هایی 
که در رسانه کار می کنند و به  آن اعتبار می بخشند. 
دوم خود رسانه که می تواند به فعالانش اعتبار دهد 
و س��وم زمینه ای که رسانه به صورت تخصصی در 
آن کار می کن��د و اعتب��ارش را از آن می گیرد. وی 
با اشاره به اینکه سیاست گذاری در صداوسیما یکی 
از فصل های اصلی کتاب سیاس��ت گذاری رسانه ای 
است، اظهار کرد: امروز رسانه ها به جایگاهی رسیدند 
که مردم سیاست گذاری را به آنها اعمال می کنند. 
امروز صداوسیما فکر می کند متولی فرهنگ است 
اما مردم عملا نشان دادند سیاست گذاری باید از دل 
مردم برآید. سیاست گذاری رسانه یک مسیر بالا به 
پایین ندارد، بلکه دقیقا سیاست رسانه ای از پایین به 
بالا و مبتنی بر نظر مردم است که جهت گیری هایش 
را باید مشخص کند و اساسا دوران وب۲ در عرصه 

رسانه یعنی دوران رسانه با مدیریت پایین به بالا!
صداوسیما اموال محور است تا دانش محور! ■

ش��ریفی، مولف کتاب »از س��رمایه شهرت تا 
شهرت رسانه ای« در ادامه این مراسم توضیحاتی 

را درباره موضوع این کتاب ارائه کرد و گفت: امروز 
رونمایی از تراژدی غمرنگی اس��ت که رسانه ها با 
آن درگیرند. وی ادام��ه داد: امروز خبرگزاری ها، 
مطبوعات و رس��انه های ما برای افزایش توسعه 
منابع انس��انی خود برنام��ه ای ندارند و نهادهایی 
چون صداوس��یما در ایران اموال محور هستند تا 
دانش محور! این در حالی اس��ت کارگران دانشی 
باید محور تولید محتوا باشند. متاسفانه رسانه های 
ما غیرعلمی اداره می شوند. روشندل نیز در بخش 
دیگری از این مراسم درباره کتاب »سیاست گذاری 
رسانه ای« گفت: تجربه مدیریت رسانه ای در کشور 
نشان داده که متاسفانه رسانه های ما به چه میزان 
غیرعلمی اداره می ش��وند! این در حالی است که 
رس��انه ها امروز معماران جوامع هستند بنابراین 
ضرورت پرداختن به سواد رسانه ای که از ابتدای 
نشس��ت همواره مطرح ش��ده ب��ه درک اهمیت 
مدیریت رسانه و توسعه علمی این رشته مرتبط 
اس��ت. دانشیار دانشگاه تهران افزود: اگر مدیریت 
علمی نداشته باشیم نمی توانیم انتظار ارتقای سواد 
رسانه ای در جامعه را داشته باشیم بنابراین باید به 
مدیریت رسانه به عنوان یک رشته مهم در هزاره 
سوم نگاه کنیم، چرا که امروزه رسانه های جمعی 
همه ابعاد زندگی بش��ری را به س��لطه خودشان 
درآورده اند و در عرصه سیاست دیپلماسی حرف 
اول توسط رسانه ها زده می شود. وی با بیان اینکه 
امروزه واقعیت های رسانه ای به درک واقعیت های 
اجتماعی کم��ک می کند، اظهار ک��رد: اهمیت 
پرداختن به مدیریت رسانه اینجا خودش را نشان 
می دهد و کتاب سیاس��ت گذاری رس��انه ای این 
موضوع را که تاکنون مغفول مانده مورد توجه قرار 
می دهد. این کتاب حاصل زحمات ش��بانه روزی 
یکی از دانش��جویان من اس��ت و تلاش شده در 
آن به صورتی اختصاصی روی سیاست رسانه ای 

متمرکز شویم.

مرتضی اسماعیل دوست: نماهنگ 
»ارغوان« ب��ا وج��ود اینکه مدت 
زمان��ی کمتر از ۴ دقیق��ه دارد، در چن��د روز اخیر 
جزو اخبار مهم فرهنگی و هنری رسانه های داخلی 
و حتی بین المللی محس��وب می ش��ود و این مساله 
وقتی برجسته شد که رهبر معظم انقلاب اسلامی به 
تمجید این اثر پرداخت. بدین منظور گفت وگویی با 
مهدیار عقابی، کارگردان نماهنگ »ارغوان« انجام شد 

که تقدیم می شود.
 هنگامی که پیام تایید رهبری درباره تولید نماهنگ 

»ارغوان« را شنیدید، چه حسی پیدا کردید؟
پیام تشکر آقا ورق را برای اثر برگرداند و توجهی 
خاص به آن ش��د. من در پروژه »رویای نیمه شب« 
با دوستان همکاری می کردم که ناگهان متوجه این 
خبر ش��دم. ما در ایستگاه مترو در حال کار بودیم و 
حقیقتا با شنیدن خبر تقدیر آقا از نماهنگ »ارغوان« 
شوکه شدم و دیگر نتوانستم کارم را ادامه دهم. بعد 
ه��م که انواع تبریک و تهنیت دوس��تان از بابت این 
مساله ش��روع ش��د و فضای متفاوتی شکل گرفت. 
مهم ترین مس��اله در اظهار لطف آق��ا برایم این بود 
ک��ه اگر حدود ۴ دقیقه از وقت گرانبهای ایش��ان را 
با نماهنگ خود مشغول کردم، وقت ایشان با اثر من 
ضایع نشده و این بعد مساله برایم خیلی ارزشمند بود. 
 در ساخت نماهنگ »ارغوان« به شکلی متفاوت 
از دیگ�ر آثار از نس�ل جدید اس�تفاده کردید که 
واکنش های رسانه های خارجی را هم در پی داشت!

ما براس��اس اتفاقات واقعی رخ داده در چند سال 
رصد کردیم و با توجه به اینکه اکثر افراد مدافع حرم 

را نسل جوانی تشکیل می دهند 
که بچه ه��ای کودک و نوجوان 
در حدود 10، 1۲ س��اله دارند، 
ما هم سعی کردیم این مساله 
را در نماهن��گ در نظر بگیریم 
و ب��ا حضور همین ک��ودکان و 

نوجوانان س��عی کنیم تصویری روشن و نزدیک به 
واقعیت را در کلیپ نشان دهیم. از این نظر خیلی ها 
در جریان رش��ادت ها و نگاه خاص ش��هدای مدافع 
حرم قرار ندارند که چگونه در هنگام خداحافظی از 
خانواده خود جدا می شوند و به سمت موقعیتی خاص 
می روند. از این نظ��ر دغدغه من بود که حتما برای 

مدافعان حرم کار کنم.
 ب�ه نظرت�ان چرا س�ینمای ما ب�ا توج�ه به عمق 
رشادت های مدافعان حرم، کمتر سراغ ساخت اثری 

در این باره رفته است؟ 
نکت��ه ای ک��ه من در ش��کل س��اخت نماهنگ 
»ارغ��وان« در نظر داش��تم مانند دس��ته هایی بود 
که در گذش��ته توس��ط مردم جهت عرض ارادت به 
خانواده های ش��هدا راه می افتاد و این مس��اله در آن 
دوران تبدیل به موقعیت برجس��ته ای ش��ده بود. در 
واقع من هم در نماهنگ »ارغوان« می خواهم همین 
بن مایه موقعیتی را نشان دهم، چرا که به نظرم هنوز 
مانند دوران دفاع مقدس وضعیت مبارزه و دفاع وجود 

دارد و بای��د جنگید. به نظرم با 
وجود غمی ک��ه می تواند برای 
خانواده های شهدا از بابت فقدان 
عزیزش��ان وجود داشته باشد، 
این مساله برایش��ان ارزشمند 
بوده است و این باید مورد توجه 
و تقدی��ر قرار گیرد. در نماهنگ »ارغوان« از یک غم 
ش��روع کردیم و به همدلی افراد مختلف با خانواده 
شهدای مدافع حرم رسیدیم که چگونه اطرافیان، غم 
را از فرزند ش��هید دور کرده و لبخند را به لب هایش 

می نشانند. 
 رس�انه های معاند به شکلی هراس�ان به نماهنگ 
»ارغوان« تاختند! به نظر ش�ما چ�را این طور با یک 

نماهنگ 4دقیقه ای مواجهه کردند؟
رسانه های غربی با تعابیر همیشه مغرضانه خود در 
این مدت سعی کردند تنها روی بعد آموزش نظامی 
نماهنگ »ارغوان« مانور خبری بدهند در صورتی که 
مهم تر از این مس��اله ب��رای ما بعد آموزش فرهنگی 
ای��ن قضیه بود که چگونه نس��ل های جدیدی از راه 
می رس��ند و ما باید از آنها محافظت کنیم. به نظرم 
رویکرد حضرت آقا در تقدی��ر از نماهنگ »ارغوان« 
به دلیل همین جنبه فرهنگی بود، چرا که ما چندان 
در زمینه آموزش نظامی مشکلی نداریم. اگر نوجوانان 
ما این روحیه حماس��ه و ایثار را نشان دهند جهانی 

متفاوت پیش روی شان قرار می گیرد و الان شرایط 
مهیاست که نس��ل های آگاه به دفاع از حریم عشق 
بپردازن��د. ما باید روحیه حماس��ه طلبی و ایثار را در 
نوجوان��ان خود زنده کنیم تا بدانند در چه موقعیتی 
هستیم. این بچه ها آیندگان انقلاب هستند و ما سعی 
کردیم چنین روحیه ای را در آنها نشان دهیم و شعر 
نماهنگ هم همین را می گوید که »ز کودکی خادم 
این تبار محترمم« و این راه ادامه داشته و دارد، آنجا 
که می خواند: »مس��یرم از حلب است قدس را هدف 
دارم«. اینها نشان دهنده خط فکری ادامه داری است 
که از عقبه معتقدی می آید و همچنان در نسل های 
مختلف ادامه دارد. هراس رس��انه ها به خاطر همین 

خط فکری است. 
 تاثیر کلیپ در بیان دیدگاه های ارزش�ی چه اندازه 

می تواند باشد؟
ب��ه نظرم تاثیر ی��ک کلیپ ح��دودا ۴ دقیقه ای 
می تواند بیش��تر از یک فیلم سینمایی چند ساعته 
باش��د. من از خواندن نقدهای فنی و دغدغه مندی 
که بر آثارم وجود داشته باشد واقعا استقبال می کنم. 
در این راه نیاز به دریافت نقدها و کس��ب تجربیاتی 
دارم تا ان شاءالله با دستی پر این راه را ادامه دهم، هر 
چند با این تحس��ین های انجام شده برای »ارغوان« 
وظیفه ام خیلی سنگین تر شد و باید بسیار در ادامه 
راه مراقب باشم. ساخت نماهنگ برایم خیلی جذاب 
و مهم است، چرا که می توان در چند دقیقه پیام های 
مهمی را با س��رعت منتقل کرد و در جهان پرشتاب 
امروزی این مس��اله خیلی مهم اس��ت و مخاطبان 

بیشتری هم دارد.

گزارشی از آیین رونمایی کتاب  »سیاست گذاری رسانه ای«

غربت دانش در صداوسیمای »اموال محور«

گفت وگوی »وطن امروز« با کارگردان نماهنگ تحسین برانگیز »ارغوان«

باز باید جنگید
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